

日治時期出口品的流通機制

陳慈玉

中央研究院近代史研究所

就日治時期臺灣出口貿易市場而言，日本自二十世紀開始即佔有相當顯著的地位，且其重要性與年俱增，1897-1914 年間在總出口值中的平均比重為 55.10%，1915-1929 年成長為 81.41%，1930-1942 年間則高達 91.38%。因此臺灣的出口產業可說是以日本為主要且幾乎是唯一的市場而發展的。日本本國的經濟乃至政治情勢影響了出口貿易和相關產業的發展，但不可否認的是政府政策亦主導了其發展的方向，尤其是政府所制定的出口制度和對產銷組織的介入。本文擬探討重要出口商品的流通過程中政府的角色。

關鍵詞：日本，臺灣，出口產業，產銷組織

The Export Mechanism in Colonial Taiwan

Tsu-yu Chen

Institute of Modern History, Academia Sinica, Taiwan

From the beginning of the twentieth century, Japan was Taiwan's most important trading partner. In the period between 1897 and 1914, Japan was 55.10% of the market for Taiwan's export goods. Its share continuous increased, to 81.41% in 1915-1929, and 91.38% in 1930-1942. Thus the exports of Taiwan almost entirely depended on Japanese markets. This was the result of the centrally planned economic policies and political system imposed by Japan. This article examines how the Japanese and the colonial government influenced the export mechanism in the colonial period.

Keywords: Japan, Taiwan, export mechanism